
Život za mřížemi
Možnost studovat 

vysokou školu nebo 
používat internet. 
I to jsou způsoby, 

jak vězeňská služba 
motivuje k nápravě. 

DNY NATO
Armádní show

Bezpečnost států nelze 
zajistit bez nových forem 

zbraní a technologií. Ty 
nejlepší z NATO budou 

o víkendu k vidění 
na přehlídce v Ostravě.
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Naše bezpečnost není samo‑
zřejmostí a bez bezpečnosti 
není prosperita. To je motto, 
které už od roku 2001 pro‑
vází Dny NATO v Ostravě 
a od roku 2009 i Dny Vzduš‑

ných sil Armády České republiky, které se při‑
pojily k původnímu konceptu až s odstupem. 
V pozadí ozbrojeného konfliktu na Ukrajině 
rozhodně nevyznívá jako fráze. Naopak podtr‑
huje důležitost vzájemného spojenectví.

Přehlídka, která původně vznikla jen jako 
regionální prezentace armády, policie a zá‑
chranářů a která se už v současnosti řadí 
mezi největší v Evropě, představuje nejpes‑
třejší škálu prostředků, kterými Česko a je‑
jich spojenci na poli zajišťování bezpečnosti 
disponují. 

Další, dvacátý třetí ročník Dnů NATO a čtr‑
náctý ročník Dnů Vzdušných sil Armády Čes‑
ké republiky, se odehraje letos opět na Letišti 
Leoše Janáčka v Ostravě. To už tento víkend 
16. a 17. září. Také v tomto roce se návštěvníci, 
pro něž akce patří v regionu mezi nejoblíbe‑
nější, mohou přijít podívat na show bezpeč‑
nostních sborů i armády zdarma.

Hlavním tématem akce bude tentokrát mo‑
dernizace. Při premiérách budou představené 
nejmodernější stroje a vedle nich i starší tech‑
nika, která se naopak dočká derniéry. Celkem 
bude na mošnovském letišti více než 90 letou‑
nů a na tisíc kusů pozemní techniky.

„Letos si připomínáme malé jubileum, a to 
dvacet let od přesunu na letiště z Černé lou‑
ky, kde se konaly první dva ročníky naší akce,“ 
uvádí ke konání přehlídky Zbyněk Pavlačík, 
předseda spolku Jagello 2000, který akci or‑
ganizuje. 

„V roce 2003 jsme byli velmi hrdí na hlavní 
tahák, letovou ukázku bitevního vrtulníku 
Mi‑24. Nenapadlo by nás, že akci postupně 
dostaneme na mapu nejprestižnějších pře‑
hlídek v celé Evropě. Prestiž akce je na vysoké 
úrovni, ale koncept zůstává stejný – nabídnout 
veřejnosti co nejširší škálu jednotek integrova‑
ného záchranného systému, bezpečnostních 
sborů a armády, a to s bezplatným vstupem,“ 
doplňuje Pavlačík.

Poprvé, ale i naposled
Pokud jde o poslední veřejné ukázky, derni‑
éru čeká dosluhující vzdušná sovětská tech‑
nika, konkrétně nadzvukové letouny Su‑22 
a MiG‑29 polského letectva. Naopak velkou 
českou veřejnou premiéru budou mít nové 
vrtulníky AH‑1Z Viper a UH‑1Y Venom. „Těší 
nás, že tuto techniku můžeme veřejnosti před‑
stavit poprvé právě na Dnech NATO v Ostravě 
a Dnech Vzdušných sil Armády České republi‑
ky,“ komentuje velitel Vzdušných sil generál‑
major Petr Čepelka. 

„Armáda České republiky samozřejmě tra‑
dičně prezentuje vše nejlepší a nejmodernější, 

co má ve výzbroji. Nejenom techniku letec‑
kou, ale i pozemní, kupříkladu radar MADR,“ 
doplňuje.

Z dynamických ukázek se mohou podle po‑
řadatele návštěvníci těšit na tradiční bojový 
výsadek 43. výsadkového pluku z Chrudimi. 
Kombinaci vzdušné a pozemní ukázky nabíd‑
ne 53. pluk průzkumu a elektronického boje, 
který provede vysazení z vrtulníku a léčku 
na nepřítele. 

Ukázku plnou těžké techniky včetně dvou 
tanků přinese zase 7. mechanizovaná brigá‑
da při útoku zesílené mechanizované čety. 
Na začátku ukázky se premiérově uvede Sku‑

pina kybernetických sil a informačních ope‑
rací, která ukáže taktické klamání nepřítele.

„Armáda České republiky je nejvýznamněj‑
ším účastníkem Dnů NATO, který každoroč‑
ně nabízí největší množství ukázek a ve velké 
míře se podílí i na organizaci celé akce,“ říká 
Zbyněk Pavlačík.

Tradičním tahákem vojenské show jsou 
podle něj i akrobatické skupiny ze Švýcarska 
a Polska. Návštěvníci je prý z minulých roční‑
ků už znají a obě měly velký ohlas. Po tříleté 
pauze přiletí na Letiště Leoše Janáčka Ostra‑
va švýcarský PC‑7 TEAM, jenž využívá velmi 
rozšířené cvičné turbovrtulové letouny Pilatus 
PC‑7. Druhou skupinou je polská akrobatická 
skupina Orlik, která předvede své umění s tur‑
bovrtulovými stroji PZL‑130 Orlik.

Letové ukázky i moderní technologie
Partnerskou zemí této akce je letos Polsko. 
Podle pořadatele si připravilo pro diváky vel‑
kolepou podívanou. Polská armáda bude pre‑
zentovat 36 kusů techniky, včetně té nejmo‑
dernější. Polské letectvo zase předvede celkem 
čtyři letové ukázky, kdy kromě výše zmíněné‑
ho Orliku, MiG‑29 a Su‑22 přiletí i F‑16 Tiger 
Demo Team. 

Návštěvníky, jichž se obvykle akce zúčastní 
na dvě stě tisíc, má ambici zaujmout i předsta‑
vení bojového dronu Bayraktar TB2 nebo pre‑
miéra nejnovějšího přírůstku a jednoho z nej‑

Nejnovější technologie německé armády zastoupí ukázka poslední verze hlavního bojového tanku Leopard 2A7V. Foto: Jagello

Pozadu dle Pavlačíka ale nezůstanou ani 
německé ozbrojené síly, které opět nabídnou 
širokou prezentaci pozemní i letecké tech‑
niky. Nejmodernější technologie zastoupí 
ukázka nejnovější verze hlavního bojového 
tanku Leopard 2A7V, ze statických ukázek 
dále bude k vidění bojové vozidlo pěchoty 
Puma nebo premiérově i vrtulník pro speci‑
ální síly H145M. Ve vzduchu nebude chybět 
obr A400M Atlas a předvede se i víceúčelový 
vrtulník NH90.

Na Dnech NATO nejsou ale zastoupeny jen 
složky bezpečnostních sborů, integrované‑
ho záchranného systému a Armády ČR. Ná‑
vštěvníci tu mají možnost zhlédnout třeba 
i program Vojenského historického ústavu. 
Ten letos předvede pojízdné velitelské stano‑
viště OT‑64/R2 SKOT neboli střední kolový 
obrněný transportér (SKOT), na jehož vývoji 
a výrobě se podílelo i Československo, které 
vyrábělo komponenty jako motory, převo‑
dovky či podvozky. Varianta R2 sloužila jako 
pojízdné velitelské stanoviště a oproti jiným 
verzím byla vybavena střeleckou věží. 

„OT‑64/R2 byl nejlepším transportérem své‑
ho druhu té doby, kdy díky jeho vynikajícím 
jízdním vlastnostem, pohonu všech osmi kol 
a schopnosti plavby neměl konkurenci. O jeho 
kvalitách vypovídá i úspěšný export do více 
než 10 zemí světa, i to, že mnozí jej využíva‑
jí dodnes,“ uvádí na závěr Zbyněk Pavlačík.

Erika Pilátová
autori@economia.cz

 ▸ Vojenská přehlídka

Podtitulem Dnů NATO je letos 
modernizace. Derniéry 
se dočkají sovětská letadla

Velkou českou 
premiéru na akci 
budou mít nové 
vrtulníky AH‑1Z 
Viper a UH‑1Y 
Venom. 

Dny NATO
 ◾ Konají se od roku 2001. Původně se 

jednalo jen o regionální akci, která se 
pořádala na Černé louce. V současné 
době jde o největší evropskou přehlíd-
ku ozbrojených sil a bezpečnostních 
sborů, která se tradičně pořádá na letišti 
v Ostravě.

 ◾ Akce se účastní kolem 200 tisíc 
návštěvníků. Na průběhu akce se podílí 
také statutární město Ostrava. Speciál-
ním partnerským státem je v letošním 
roce Polsko.

lepších hlavních bojových tanků současnosti – 
K2 Black Panther.

„Letošní prezentace polské pozemní techni‑
ky je opravdu nevídaná, a to nejen co do počtu, 
ale také její rozličností. Mnoho této techniky 
je přímo i polské výroby, což jen umocňuje vý‑
znam konceptu partnerského státu pro pre‑
zentaci zbrojního průmyslu dané země,“ ko‑
mentuje Pavlačík. „Navíc 25. brigáda letecké 
kavalerie slibuje předvést ukázku, jakou jsme 
na mošnovském letišti dosud nikdy neviděli 
a do níž budou zapojeny vrtulníky i obrněná 
technika, takže diváci se rozhodně mají na co 
těšit,“ doplňuje.

Příloha: Dny NATO

• Ředitel speciálních projektů Aleš Mohout • Editorka Alena Dušková • Grafika a zlom Vizuální studio Economia • Obchod a inzerce Daniel Hort (daniel.hort@economia.cz)
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 ▸ Infografika

Kolik stojí obrana a bezpečnost

Aleš Vojíř, Johana Kofroňová
autori@hn.cz

 ▸ Infografika

Výdaje zemí NATO na armádu v posledních letech mírně rostly. V loňském roce vlády členských 
zemí na obranu a bezpečnost vynaložily 1,2 bilionu dolarů. Celosvětově se přitom jednalo 
o 2,2 bilionu, spočítal renomovaný švédský institut SIPRI. V poměru k HDP vydávala loni nejvíc 
peněz na armádu Ukrajina následovaná zeměmi Perského zálivu. 

Podívejte se interaktivní  
verzi na HN.CZ

Výzbroj a technika ozbrojených sil ČR
(k 1. 1. 2023, dle Smlouvy o konvenčních ozbrojených silách v Evropě SKOS)

Česká republika zdaleka nevyužívá limitů pro vojenskou techniku, které umožňuje Smlouva o konvenčních 
ozbrojených silách v Evropě. Například bojových letounů by mohla mít armáda až 230, disponuje 39.
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Výdaje na zbrojení v poměru k HDP
(rok 2022)

země NATO

1. USA
876,9

1. Ukrajina
33,6 %

2. Čína
292,0

2. Saúdská Arábie
7,4 %

3. Rusko
86,4

3. Katar
7,0 %

země NATO

Výdaje členů NATO na zbrojení
(v mld. USD, ve stálých cenách roku 2021, období 1950–2022)
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1968
Válka ve Vietnamu před 
stahováním amerických vojsk

1986
Vrchol „studené války“ před dohodou 
se SSSR o omezení zbrojení

2010
Válka v Iráku před ukončením 
vojenských operací

1999
Maďarsko
Česko
Polsko

2004
Slovinsko
Estonsko
Lotyšsko
Bulharsko
Litva
Slovensko
Rumunsko

2009
Albánie
Chorvatsko

2017
Černá Hora

2020
Severní 
Makedonie

2023
Finsko

Zatímco v absolutním vyjádření nejvíce zbrojí světové velmoci,  
v poměru k hrubému domácímu produktu vydávají na armádu hodně například i země Afriky.
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České vězeňství čelí podle prvního ná‑
městka generálního ředitele Vězeňské 
služby České republiky dvěma proti‑

chůdným tendencím. Na straně jedné přibývá 
počet vězňů, na straně druhé se mu nedostává 
pracovních sil. „V současné době se vězeňská 
služba nachází, co se personální obsazenosti 
týká, asi v nejhorší době, jakou jsme kdy měli. 
K dnešnímu dni nám chybí 1170 zaměstnan‑
ců,“ říká Tomáš Hůlka. Přesto se podle jeho 
slov úroveň vězeňství mílovými skoky kvali‑
tativně lepší a v zahraničním srovnání si drží 
vysoký standard. 

Mohl by dnes ještě z věznice uniknout odsou‑
zený typu Jiřího Kajínka? 
Tento útěk, stejně jako ty další, včetně neúspěš‑
ných pokusů, jsou pro vězeňskou službu urči‑
tou inspirací, kde a jak posilovat zabezpečení 
a využívání některých režimových opatření. 
Případně jak zesílit stavebně‑technická opatře‑
ní či signalizační prostředky tak, aby se podob‑
ným útěkům zabránilo. Důkazem, že vězeňská 
služba v této oblasti opravdu dělá maximum, 
je, že za poslední dva roky došlo ke zmaření či 
vyřešení devatenácti pokusů či příprav k útěku. 

Na letištích se někde využívá už k projití 
bezpečnostními branami sken obličeje. Ne‑
používáte i vy někde takovou formu umělé 
inteligence? 
Zkoušíme pilotní projekt „face recognition“ 
v jedné z pražských věznic. Pokoušíme se jej 
začlenit do našich bezpečnostních systémů. 
Uvidíme, jakou bude mít úspěšnost. V posled‑
ní době se připravujeme i na projekt, kde by 
umělá inteligence měla pomáhat rozpoznávat 
chování vězněných osob, které by mohlo vést 
k sebevražednému jednání. 

AI sleduje i psychiku vězňů?
Nesleduje psychický stav, ale spíše abnormální 
chování. Umí ho posoudit a dát nám avízo, že 
se něco takového děje. 

Sám působíte ve vězeňské službě pětadva‑
cet let. Dá se nějak zjednodušeně shrnout, 

jak se za tu dobu systém vězeňské služby 
změnil?
Proměnil se významně ve všech oblastech. Ze‑
jména v oblasti odborného zacházení, kde se 
zavedla spousta nových programů. Daří se nám 
pro odsouzené nacházet nové formy zaměst‑
nání, vzdělání. Zároveň nové formy vzdělání 
pro zaměstnance. Taktéž vzniklo plno nových 
poboček věznic. Podařilo se vystavit a zrekon‑
struovat nové ubytovny, zmodernizovat inte‑
riéry. Vězeňská služba se rozhodně může rov‑
nat s moderními vězeňskými systémy ve světě. 

Jak je to s nápravou vězňů? Pomáhá jim od‑
nětí svobody?
To je těžká otázka. Když to vezmu obecně, pri‑
mární záležitostí vězeňské služby je pokusit 
se změnit hodnotový systém člověka. Aby si 
uvědomil, co se stalo, a dokázal se následně 
zařadit do společnosti. V tomto se musí jednat 
o ucelený systém prevence, penitenciární péče 
(péče ve výkonu trestu – pozn. red.) a hlavně 
postpenitenciární péče (péče po propuštění – 
pozn. red.). Postpenitenciární péče musí být 
řízená a založená na principech státu, nikoliv 
jen neziskových organizací. Tady je obrovská 
díra. Proto je recidiva v tomto případě o něco 
vyšší než v jiných zemích. 

Řada oborů se potýká s nedostatkem zaměst‑
nanců. Také vám chybějí? 
V současné době se vězeňská služba nachází, 
co se personální obsazenosti týká, asi v nejhor‑
ší době, jakou jsme kdy měli. K dnešnímu dni 
nám chybí 1170 zaměstnanců. To jsou zhruba 
tři středně velké věznice. 

Je handicapem nízký nástupní plat?
To si nemyslím, ale podívejme se na situaci 
ve státě. Na to, jaká je nezaměstnanost a ko‑
lik kde chybí v celé škále profesí lidí. Na trhu 
práce lidé nejsou, to je ten základ. Samozřej‑
mě prestiž našeho povolání není zase až tak 
velká jako u jiných bezpečnostních sborů. Ale 
tato situace je stejná i všude v zahraničí – ať 
už ve Spojených státech, v Asii nebo ve skan‑
dinávských zemích. Všude se v současné době 
vězeňské služby potýkají s nedostatkem per‑
sonálu. Všichni se shodují, že je to stav napros‑
to bezprecedentní. 

Jaké je pak řešení? 
Řešíme to různými výpomocemi v rámci re‑
publiky. Snažíme se doplňovat stavy lidmi 
z věznic, kde personální situace není tak špat‑
ná. Řeší se to i přesčasovým výkonem služby. 
Zatím to zvládáme. 

Může ve vězeňské službě dobře fungovat i cit‑
livý a empatický člověk, nebo se očekává, že 
bude v jisté úrovni nekompromisní? 
Já bych tu zmínil myšlenku našeho pana gene‑
rálního ředitele, že toto se vůbec nevylučuje – 
tedy být přísný, vyžadovat plnění povinnos‑
tí a zároveň být empatický, umět naslouchat 
i pomoct. Vězeňská služba má pestrou škálu 
profesí. A schopnost vcítit se a být empatický 
je především součástí práce psychologů a kap‑
lanů, terapeutů a jiných odborných zaměst‑
nanců. Ve vězeňské službě takový člověk určitě 
uplatnění najde. Empatie je mimochodem jed‑
ním z principů dynamické bezpečnosti, kdy je 
důležité vycítit, že hrozí nějaké riziko. 

Co vnímáte jako silnou stránku českého vě‑
zeňského systému? 
Silnou stránkou jsou jednoznačně naši zaměst‑
nanci. Zvlášť v této době. Pro mě osobně je to 
i zavádění moderních metod zacházení. 

A jaké jsou ty slabší? 
Kromě neuspokojivé personální situace v ně‑
kterých oblastech je to i nedostatek finanč‑
ních prostředků, ubytovacích kapacit. Slabi‑
nu vězeňského systému vidím i v nepřiměřené 
administrativní zátěži zaměstnanců vězeňské 
služby. Ta odebírá možnost jiné odborné práce 
s vězněnými osobami. 

Mluví se hodně o tom, že máme vysoký počet 
vězňů a že pak i z toho důvodu kapacity nedo‑
stačují. Přibývá v průběhu let lidí za mřížemi? 
Za poslední období došlo k výraznému nárůs‑
tu počtu vězněných osob. V současné době se 
pohybujeme na hranici 97 procent obsazenosti. 
Hledáme nové možnosti ubytovacích kapacit. 
V médiích proběhlo už několik informací o tom, 
že se politická reprezentace snaží najít změnu 
systému trestání. Chce zavést větší množství 
alternativních trestů, zároveň dekriminalizovat 
některé trestné činy, což by vedlo ke snížení 
vězeňské populace. 

Jaký na to máte názor? 
Myslím, že je to dobrá cesta. Ne všichni by měli 
být za všechny trestné činy, zejména nedbalost‑
ní, ve věznicích. 

Současně se dnes diskutuje i o zaměstnanosti 
vězňů. To, že by někteří chtěli pracovat, ale 

Měli jsme i případ, kdy 80letá babička přinesla
při návštěvě drogu svému vnukovi, říká Tomáš 
Hůlka z vězeňské služby

▸ Rozhovor

Tomáš Hůlka ve Vězeňské službě ČR působí už čtvrtstoletí. Vloni byl prezidentem povýšený do hod-
nosti brigádního generála.  Foto: Vězeňská služba ČR

stvgroup.cz
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nemají šanci. Je to při vašich aktuálních ka‑
pacitách realizovatelné? 
S dovolením začnu čísly. V současné době za‑
městnanost vězněných osob, které mohou pra‑
covat, protože tu máme i skupinu vězňů, jež 
pracovat nemůže – ať už z důvodů zdravotních, 
psychických či bezpečnostních, činí padesát 
osm procent. Což je velké číslo. Je to asi 7500 
zaměstnaných osob jak ve vnitřních režiích, tak 
u jiných zaměstnavatelských subjektů. Samo‑
zřejmě se ale snažíme posouvat zaměstnávání 
k větší efektivitě. 

Kolik si takový člověk průměrně vydělá?
Začínáme na padesáti procentech minimální 
mzdy. Záleží na odbornosti a výkonu. Škála za‑
městnání je obrovská. 

V praxi to funguje tak, že se jim peníze uklá‑
dají někam na účet, který se jim zpřístupní až 
po výkonu trestu? 
Je to dané normou. Část jde na splacení dluhů 
a výdajů. Platí si z toho samotný výkon trestu. 
Něco jde na úložné a něco mohou použít na ná‑
kup ve vězeňské kantýně.

Ve vězení je možné i vzdělávat se. Dá se třeba 
vystudovat v tomto režimu i vysoká škola? 
Teď vás asi překvapím, protože máme několik 
lidí, kteří v současné době vysokou školu stu‑
dují. V interním systému má vězeňská služba 
deset vlastních školských vzdělávacích zaříze‑
ní. Taktéž provádíme ve spolupráci s úřadem 
práce rekvalifikační kurzy. V současné době 
jsme v jednání se školou, která dokáže zpro‑
středkovat střední vzdělání s maturitou. Ale 
i tak jsou už některé věznice schopné zajišťovat 
maturitu v mimovězeňských školských zaříze‑

ních. Pak je tu vysokoškolské vzdělání, které je 
v současné době realizováno ve věznici Ruzyně, 
konkrétně jde o studium teologie. Některé ženy 
taktéž na jedné z pražských univerzit studují 
obor zdravotní sestra. A pro zajímavost – v rám‑
ci rekvalifikace máme druhý běh kurzů na řidiče 
kamionů a autobusů. Všechno směřuje k tomu, 
aby vzdělávání vedlo k uplatnění na trhu práce. 

Ve věznicích jsou lidé z různých sociálních sku‑
pin, mají odlišné vzdělání, životní standard. 
Přihlížíte k tomu, když je skládáte do cel? 
Začnu tím, že je zákonem jasně dáno, koho 
od sebe jednoznačně oddělit. Muže od žen, pr‑
votrestané od vícetrestaných, pachatele od‑
souzené za násilné trestné činy od těch odsou‑
zených za nedbalostní nebo majetkové trestné 
činy a tak dále, kritérií je celá řada. Následně 
naši zaměstnanci s kolektivy pracují a doká‑
žou odhadnout, kdo s kým na cele může být. 
Na denním pořádku je stěhování mezi jednotli‑
vými celami a ložnicemi. Tým odborníků se o to 
velmi vehementně zajímá a pracuje s informa‑
cemi, předchází různým konfliktním situacím. 

Je možné do vězení stále něco propašovat? 
Uvědomte si, že věznice jsou živý organismus 
a nejsou hermeticky uzavřené. Musíte do nich 
několikrát denně navážet stravu, jezdí tam plno 
firem, které zabezpečují některé služby. Když 
se podíváte, jak v dnešní době došlo k miniatu‑
rizaci některých zařízení a jakým způsobem se 
dá dnes ukrýt droga, uvidíte, že je odhalování 
nepovolených předmětů na denním pořádku. 
Měli jsme i případ, kdy osmdesátiletá babič‑
ka přinesla při návštěvě drogu svému vnukovi 
a snažila se mu ji předat. To jsou situace, nad 
kterými rozum zůstává stát. 

Co dnes mají vězni všechno k dispozici? Mo‑
hou se připojit třeba na internet? 
V současné době se snažíme využívat moderní 
technologie i ke komunikaci vězňů. Je to třeba 
technologie Skype návštěva, kdy vězeň může 
pomocí Skypu být v kontaktu se svojí rodinou. 
Máme Skype obhajobu, přes niž má možnost 
komunikovat se svým obhájcem. Každý vězeň 
může v dnešní době dvacet minut denně telefo‑
novat se svojí rodinou nebo blízkými. Aktuálně 
zkoušíme pilotní projekt Internet pro vězněné 
osoby, kde je uzavřený okruh stránek, které by 
měly edukativně působit a posouvat člověka 
ve věznici. Aby uměl komunikovat se světem. 

Takže internet není úplně tabu. 
Vůbec ne. Dokonce teď pilotujeme ve věznici Pří‑
bram informační kiosky, kdy má vězeň přístup 
k jakýmsi offline systémům, kterými může ko‑
munikovat se zaměstnanci nebo si ověřovat ur‑
čité informace. Věřím, že po úspěšném odpiloto‑
vání dojde k rozšíření těchto technologií v rámci 
vězeňské služby a tím také k ponížení některých 
administrativních činností našich zaměstnan‑
ců. My pak budeme moci ušetřený čas překlopit 
do odborné práce s vězněnými osobami. 

Vězeňství má v očích některých s ohledem 
na dobu minulou, zatýkání disidentů a lidí 
nepohodlných režimu trochu negativní stig‑
ma. Mění se vaše pověst? 
Troufnu si říct, že od působení generálního ře‑
ditele Dohnala až po působení současného ge‑
nerálního ředitele Michailidise se toto vnímání 
společností výrazně posunulo. V současné době 
je vězeňská služba braná nejen jako součást de‑
mokratického státu, ale také jako významná 
součást bezpečnostních sborů. Klademe velký 

důraz na prezentaci, kde představujeme jednak 
způsob a smysl naší práce s vězněnými osobami, 
ale také práci našeho personálu. Z toho důvodu 
se pravidelně účastníme Dnů NATO či veletrhu 
ISET a IDET, ale i řady dalších veřejných akcí. 

Může se teoreticky stát, že by byla vězeňská 
služba zkorumpovaná či poplatná politikům? 
V první řadě jsme pod drobnohledem médií. 
To je obrovská pojistka. Z pohledu možného 
korupčního jednání má vězeňská služba nasta‑
vený systém, který by měl minimalizovat rizika 
závadového jednání. Jedná se o takzvaný inter‑
ní protikorupční program, který obsahuje nejen 
katalog korupčních rizik, ale i profesní kodex 
zaměstnanců a příslušníků. Dalším preventiv‑
ním opatřením jsou orgány vězeňské služby, 
které provádějí šetření a odhalují možné trest‑
né činy zaměstnanců. Spolupracují s Generální 
inspekcí bezpečnostních sborů. Přesto občas 
dojde k selhání jednotlivce i v našich řadách. Ale 
zpravidla náš kontrolní systém takové jednání 
poměrně brzy odhalí. 

O víkendu vás návštěvníci uvidí na Dnech 
NATO. Co jste pro ně přichystali? 
Budeme se prezentovat nejen statickou ukáz‑
kou, tedy předvedením zázemí a činností vě‑
zeňské služby, ale také dynamickou ukázkou, 
která mívá každý rok velký úspěch. Letos ji 
realizujeme ve spolupráci s Leteckou službou 
Policie České republiky, kdy po provedení le‑
tecké eskorty dojde k pokusu o její napadení. 
Návštěvníci si tu mohou ale projít i naše vozidla, 
autobus, ve kterém se převáží vězněné osoby. 
To zase není tak obvyklé, že do něj může někdo 
jen tak nastoupit, a když si ho prohlédne, zase 
volně odejít.

EXPERIENCE • INNOVATION • SOLUTIONS

› LETECKÝ PRŮMYSL, OBRANNÁ TECHNIKA, VÝROBNÍ TECHNOLOGIE

› ZAMĚŘENÍ NA HI-TECH TECHNOLOGIE A VÝZKUM

› PRŮMYSLOVÁ SKUPINA S TÉMĚŘ 4 000 ZAMĚSTNANCI

POSKYTUJEME ŠPIČKOVÁ
ŘEŠENÍ PRO OBRANNÝ
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časně již vyrábíme letouny pro maďarského zákazníka, s nímž 
jsme uzavřeli kontrakt na 12 strojů. Letos jsme ve výrobním zá‑
vodu Aera ve Vodochodech slavnostně zahájili výrobu L‑39NG 
také pro LOM Praha, který obdrží čtyři cvičné letouny a má opci 
na další čtyři kusy. Letouny budou sloužit v Centru leteckého 
výcviku Pardubice (CLV) nejen pro výcvik pilotů Armády Čes‑
ké republiky, ale též pro další zahraniční vzdušné síly, jež pro 
své piloty zajišťují trénink právě v CLV Pardubice. 

Rýsují se vám nějaké další zakázky pro L‑39NG?
Věříme, že se z L‑39NG může stát stejně ikonický letoun, jako 
byl legendární Albatros. Na mezivládní úrovni nyní kupříkladu 
probíhají jednání se Slovenskem a Rakouskem, další obchodní 
případy se připravují v Asii nebo Jižní Americe.

Je pravda, že jste nedávno posílili výrobní kapacity 
na L‑39NG?
Spustili jsme druhé směny na dvou montážních linkách urče‑
ných k produkci zadní části trupu a křídla letounu L‑39NG. Další 
desítky zaměstnanců pracují v prodloužené směně ve výrobě 
draků. Ve výrobě dílů máme na určitých pracovištích nepřetrži‑
tý provoz. Chceme vyjít vstříc zákazníkům, kteří by rádi zkrátili 
termín některých dodávek, ale zároveň i ve výrobě pokračovat 
dle plánovaného harmonogramu. Na zkompletování jednoho 
letounu L‑39NG je třeba přibližně 14 tisíc součástek. Spolupra‑
cujeme se 400 dodavateli, z toho asi 65 procent z nich sídlí 
v Česku. Aero tak významně podporuje český letecký průmysl. 

Hlavním cílem a určením platformy L‑39NG je výcvik bu‑
doucích stíhacích pilotů. Zvládne český letoun i další „ne‑
tréninkové“ úkoly?
Dlouhodobě chceme nabídnout komplexní systém pro všech‑
ny fáze výcviku pilotů letounů 4. a 5. generace za přijatelnou 
pořizovací cenu a příznivé provozní náklady. K tomu je po‑
třeba i plnohodnotný pozemní výcvikový systém propojený 
s integrovaným virtuálním výcvikovým systémem na palubě 
letadla. Letoun L‑39NG v současné certifikované konfiguraci 
ale zvládne již od začátku plnit mnohem širší škálu obranných 
a lehkých bojových misí. Integrace moderních zbraňových 
systémů, senzorů a dalších technologií tak výrazně navyšuje 
přidanou hodnotu letounu.

Takže vývoj a vylepšování L‑39NG vlastně stále pokra‑
čuje…
Ano, i proto jsme mimo jiné letos otevřeli nové vývojové cent‑
rum v Brně. Naši odborníci se tam zaměřují zejména na vývoj 
avionických systémů L‑39NG, které jsou naprosto klíčovým pa‑
rametrem pro budoucí rozšiřování schopností letounu. Dalším 
cílem nového centra je vytvořit efektivní, moderní a komfort‑
ní platformu pro školení zákazníků či údržbu těchto letounů. 
Brno jsme zvolili hlavně z toho důvodu, že zde dlouhodobě 
spolupracujeme s VUT Brno a Univerzitou obrany.

Bezpečnostní systémy L‑39NG vám pomáhali zkoumat také 
studenti z ČVUT. Tato spolupráce pořád platí?
Platí, a navíc jsme ji letos prohloubili a posunuli do další fáze. 
Tým složený z expertů Fakulty dopravní a Fakulty elektro‑
technické na ČVUT v Praze bude vyvíjet speciální software pro 
sběr a vyhodnocování provozních dat z elektronických karet 
poruch nových i modernizovaných letounů (L‑39NG i L‑39 Al‑
batros) za účelem hodnocení jejich bezpečnosti a spolehlivosti.

Neustále vyvíjíte a modernizujete také bitevník L‑159. Mů‑
žete shrnout, čím se aktuálně zabýváte?
Testujeme nové avionické systémy a konstrukční prvky, jako 
je nové křídlo s integrální nádrží a systémy navádění přesných 
zbraní proti pozemním cílům. Díky průběžným modernizacím 
dokáže L‑159 i do budoucna plnit bojové a tréninkové úkoly 
také v rámci vzdušných sil využívajících nejmodernější bojové 
letouny světa F‑35 nebo legendární stíhačky F‑16. Současnými 
uživateli letounu L‑159 ALCA jsou Vzdušné síly Armády České 
republiky a Vzdušné síly Iráku. České letouny také úspěšně fun‑
gují jako agresoři při tréninku pilotů bojových letounů Royal Air 
Force nebo létají proti letadlům U.S. Air Force a U.S. Navy. Jedná 
se o spolupráci s Draken Europe a Draken International v USA. 

Další výrobním a obchodním pilířem Aero je výroba kompo‑
nent pro další letecké výrobce. Vidíte v tom stále potenciál?
Rozhodně vidíme a potvrzují to další poptávky po těchto na‑
šich službách. V současnosti dodáváme a také jsme v Aeru vy‑
vinuli pevnou náběžnou hranu křídla pro civilní Airbus A220, 
který je nejžádanějším dopravním letadlem ve své kategorii. 
Na vojenský nákladní letoun Embraer C‑390 pak vyrábíme 
náběžné hrany křídla, zadní části trupu, nákladové rampy 
a všechny dveře letounu.

Aero Vodochody

Skvělá zpráva pro Česko. 
Aero je v leteckém laufu 
a míří znovu vysoko

Aero Vodochody
Aero je stálým partnerem řady armádních letectev 
a má silnou pozici na trhu s vojenskými cvičnými 
a lehkými bitevními letouny. Díky stovkám stále po‑
užívaných letounů L‑39 Albatros sloužících u desítek 
vojenských provozovatelů i v řadě demo týmů a díky 
svému novému letounu L‑39NG se Aero profiluje jako 
lídr na světovém trhu s proudovými cvičnými letadly. 
V oblasti civilního letectví Aero spolupracuje s nej‑
většími leteckými výrobci na široké škále projektu 
a je zodpovědné nejen za výrobu a montáž leteckých 
celků, ale také za jejich vývoj.

Výroba L‑39NG v číslech
● 17 500 ks nýtů
● 14 000 součástek
● 8500 metrů různých kabelů

Aero v číslech
● 11 000+ vyrobených letadel
● 6700+ vyrobených cvičných letounů
● 1600+ zaměstnanců
● 60+ provozovatelů na celém světě

Aero L‑39NG
L‑39NG je zcela nová generace dvoumístného podzvu‑
kového proudového letounu, která navazuje na le‑
gendární letoun L‑39 Albatros. Kombinuje moderní 
avionické systémy, mimořádně účinný proudový 
motor a vynikající letové vlastnosti. Platforma L‑39NG 
umožňuje západní i východní konfiguraci a splňuje 
podmínky plnohodnotného moderního, komplexního 
a nákladově efektivního vojenského výcviku vzduš‑
ných sil.

V roce 2022 se vám podařilo společnost Aero finančně 
stabilizovat. Jaká opatření k tomu vedla a díváte se opti‑
misticky i do dalších let?
Provedli jsme restrukturalizaci a optimalizaci nákladů, navý‑
šili ziskovost programů a zefektivnili organizační strukturu. 
Aero tak začalo růst, vliv mělo samozřejmě i to, že se po le‑
tech investic začaly vykazovat výnosy ze zakázek na letouny 
L‑39NG. Podařilo se navýšit kapitál a posílili jsme i naši finanční 
pozici a hotovost. Za rok 2022 jsme tak měli čistý obrat téměř 
5,3 miliardy Kč a čistý zisk ve výši 192 mil. Kč. 

Zakázky na letouny L‑39NG se vám tedy již začínají vyplá‑
cet. Jak náročná to byla cesta, od toho prvotního rozhodnu‑
tí, že se pustíte do vývoje zbrusu nového cvičného stroje, 
až po vyrobení prvního sériového kusu?
Kompletní vývoj letounu stál asi 2,5 miliardy korun. Aero za‑
čalo na vývoji pracovat v roce 2014, technologický demon‑
strátor letounu poprvé vzlétl v září 2015, první let prototypu 
se uskutečnil v prosinci 2018 a v roce 2022 letoun získal ty‑
povou certifikaci bez omezení. Jsem velmi hrdý na to, že Aero 
patří mezi pouhých devět firem na světě, které umí vyvinout 
a vyrobit kompletní vojenský podzvukový proudový letoun, 
což zahrnuje i testování, certifikace, trénink pilotů, údržbu 
a modernizaci strojů, integraci zbraní nebo logistickou pod‑
poru. Tímto bych chtěl smeknout pomyslnou leteckou kuklu 
před všemi zaměstnanci Aera, kteří se na tom podíleli nebo 
stále podílejí.

Takže sériová výroba současné „vlajkové lodi“ společ‑
nosti Aero je v plném proudu. Kdy předáte první sériový 
kus L‑39NG zákazníkovi a na kolik letounů již máte objed‑
návky?
Dodání prvních kusů L‑39NG zákazníkovi z Vietnamu, který si 
objednal 12 kusů, plánujeme ještě do konce roku 2023. Sou‑

Aero má za sebou přelomový rok 2022. Poté, co 18. července 2022 získal letoun L‑39NG typovou 
certifikaci bez omezení, byla zahájena jeho sériová výroba a první kusy budou do konce letošního 
roku předány do užívání prvnímu zákazníkovi, kterým je Vietnam. Aktuální dění v tradičním 
českém výrobci letadel přiblížil Viktor Sotona, prezident a CEO společnosti Aero.

Viktor Sotona působí jako prezident a CEO společnosti Aero. V uplynulém roce se mu podařilo firmu finančně 
stabilizovat. Zdroj: Aero
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F-35:
ODSTRAŠENÍ JE

JEDNOU Z JEHO
NEJSILNĚJŠÍCH SCHOPNOSTÍ.
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